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PROTOKÓŁ NR X/24 
z sesji Rady Gminy Markowa 
z dnia 12 listopada 2024 roku  

 
Sesja odbyła się w Urzędzie Gminy Markowa i  trwała od godz. 1200  do godziny 1420. 
Obrady sesji otworzył i prowadził Przewodniczący Rady Gminy Markowa – Mariusz 
Kluz. Na wstępie powitał radnych oraz zaproszonych gości.  
W posiedzeniu wzięli udział radni Rady Gminy Markowa zgodnie z listą obecności, 
stanowiącą załącznik Nr 1 do protokołu. Lista obecności zaproszonych gości stanowi 
załącznik Nr 2 do niniejszego protokołu.  
Przewodniczący na podstawie listy obecności stwierdził, że obrady są prawomocne. 
Następnie zapytał, czy ktoś z obecnych ma uwagi, bądź uzupełnienia do porządku 
obrad.  
 
Porządek obrad, wyglądał następująco: 
 
1. Otwarcie obrad sesji. 
2. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2024 rok.  
3. Podjęcie uchwały w zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Markowa na 

lata 2024 – 2036.   
4. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek podatku od 

nieruchomości na 2025 rok. 
5. Podjęcie uchwały w sprawie udzielania dotacji celowej Ludowemu Klubowi 

Sportowemu „MARKOVIA” w Markowej w zakresie Wspierania Rozwoju Sportu na 
terenie Gminy Markowa w roku 2024.  

6. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia rocznego „Programu współpracy Gminy 
Markowa z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi 
działalność pożytku publicznego na rok 2025”. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie do porozumienia, 
którego liderem jest Powiat Łańcucki dotyczącego opracowania i wdrażania 
Strategii Rozwoju Ponadlokalnego do 2030 roku dla obszaru funkcjonalnego 
obejmującego Gminy: Białobrzegi, Łańcut, Markowa, Rakszawa, Żołynia oraz 
Powiat Łańcucki. 

8. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia Regulaminu 
określającego wysokość stawek i szczegółowe warunki przyznawania dodatków 
do wynagrodzenia zasadniczego nauczycieli, szczegółowe warunki obliczania  
i wypłacania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych 
zastępstw oraz wysokość nagród ze specjalnego funduszu nagród za osiągnięcia 
dydaktyczno – wychowawcze.  

9. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia „Lokalnego programu wspierania 
edukacji uzdolnionych uczniów szkół podstawowych, dla których organem 
prowadzącym jest Gmina Markowa.  

10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia 
odpłatności za pobyt w Klubie Seniora w Markowej.  

11. Przedstawienie informacji o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie 
Markowa za rok szkolny 2023/2024.  

12. Przedstawienie informacji o wynikach analizy oświadczeń majątkowych. 
13. Przedstawienie sprawozdania z działalności międzysesyjnej Wójta Gminy 

Markowa.  
14. Przyjęcie protokołów z poprzednich sesji Rady Gminy.  
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15. Sprawy różne.  
16. Zamknięcie obrad. 
 
Kolejno Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem porządku 
obrad sesji. 
Wyniki głosowania: 13 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych.   
 
Następnie przystąpiono do realizacji porządku obrad sesji. 
 
 
Ad. 2. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2024 rok. 
 
Zdzisława Pawłowska – przedstawiła projekt uchwały.  
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 
Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 1/0012.1.7.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2024 rok.   
Wyniki głosowania: 3 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych. 
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 1/0012.2.7.2024 
Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2024 rok.  
Wyniki głosowania: 3 – za, 0  – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych. 
 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 1/0012.3.10.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 8 listopada 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2024 rok.  
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
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Następnie Przewodniczący Rady Gminy Markowa otworzył dyskusję nad tym 
punktem porządku obrad sesji.  
Mariusz Kluz – poprosił o wyjaśnienie wszystkich przesunięć w projekcie uchwały.  
Zdzisława Pawłowska – omówiła szczegółowo poszczególne załączniki projektu 
uchwały.  
Mariusz Kluz – zapytał, czy jak zejdziemy z tych trzech kredytów, to czy zostanie 
nam tylko ten jeden, który zaciągnęliśmy w tym roku. 
Zdzisława Pawłowska – odpowiedziała, że zostanie tylko ten kredyt, który został 
zaciągnięty w tym roku. Dodała, że na dzień dzisiejszy on jest jeszcze nie 
uruchomiony. Do tej pory mamy 4 kredyty i pożyczkę z WFOŚ. Spłacamy 3 kredyty  
i zostanie nam jeden kredyt na 1,5 mln zł i pożyczka na 2,5 mln zł i ten kredyt który 
został zaciągnięty w maju.  
Wójt Gminy – dodał, że pożyczki z WFOŚ nie opłaca się spłacać, ponieważ to jest 
pożyczka, która zostanie w połowie umorzona po spłacie połowy kredytu i ona jest 
bardzo nisko oprocentowana. Kredyt, który zostanie 1,5 mln zł jeżeli sytuacja będzie 
stabilna pewnie też zostanie spłacony, żeby został jeden kredyt i pożyczka.  
W związku z brakiem dalszych zgłoszeń w dyskusji, została ona zamknięta  
i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem przedłożonego 
projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr X/44/24 w sprawie zmian budżetu 
Gminy Markowa na 2024 rok. 
Wyniki głosowania:  11 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  2 – nieobecnych,  
2 – nie brało udziału w głosowaniu.  
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 3 do niniejszego protokołu.  
 
 
Ad. 3. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej 
Gminy Markowa na lata 2024 – 2036.   
 
Zdzisława Pawłowska – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 
Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 2/0012.1.7.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Markowa na lata 
2024 – 2036. 
Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,1  – nieobecny.  
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 2/0012.2.7.2024 
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Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  
Rady Gminy Markowa 

z dnia 7 listopada 2024 roku 
 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Markowa 
na lata 2024 – 2036.  
Wyniki głosowania: 3 – za, 0  – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych. 
 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 2/0012.3.10.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 8 listopada 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Markowa na lata  
2024 – 2036. 
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
 
Następnie Przewodniczący Rady Gminy Markowa otworzył dyskusję nad tym 
punktem porządku obrad sesji. W związku z brakiem zgłoszeń, dyskusja została 
zamknięta i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem 
przedłożonego projektu uchwały.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr X/45/24 w sprawie zmiany 
wieloletniej prognozy finansowej Gminy Markowa na lata 2024 – 2036.    
Wyniki głosowania:  13 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  2 – nieobecnych. 
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 4 do niniejszego protokołu.  
 
 
Ad. 4. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek podatku od 
nieruchomości na 2025 rok. 
 
Maria Tabin - Matusz – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 
Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 3/0012.1.7.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na 2025 
rok.  
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Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny.  
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 3/0012.2.7.2024 
Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na 
2025 rok.  
Wyniki głosowania: 3 – za, 0  – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych. 
 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 3/0012.3.10.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 8 listopada 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie ustalenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na 2025 rok.  
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
 
Następnie Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym punktem 
porządku obrad sesji.  
Marcin Bembenik – zapytał odnośnie podatku rolnego dla mieszkańców mających 
grunty w miejscowości Tarnawka w związku ze scaleniami. Z tego co się orientuje, 
mają być zwolnienia od tego podatku.  
Wójt Gminy – odpowiedział, że są zwolnienia na poziomie 100 % w pierwszym roku, 
75 % w drugim roku i 50 % w trzecim roku. Zaznaczył, że to dotyczy mieszkańców, 
którzy się o to zwrócą.  
Marcin Bembenik – czyli mieszkańcy muszą się bezpośrednio zwrócić o to.  
Wójt Gminy – odpowiedział, że tak. Nie jest to naliczane automatycznie.  
Damian Styś – zapytał o podatek mieszkalny. Jak wiadomo, do tej pory mieszkańcy 
Gminy Markowa nie płacą podatku za mieszkania. Zapytał, czy zostaje to na tych 
samych zasadach jak było.  
Maria Tabin – Matusz – odpowiedziała, że to się nie zmienia. Stawki są określone, 
ale jest jeszcze jedna uchwała, o zwolnieniach. Jest uchwała w sprawie zwolnień  
z podatku od nieruchomości i tam budynki mieszkalne są zwolnione.  
Z powodu braku dalszych pytań, dyskusja została zamknięta  
i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem przedłożonego 
projektu uchwały.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr X/46/24 w sprawie w sprawie 
ustalenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na 2025 rok.   
Wyniki głosowania:  12 – za,  0 – przeciw, 1 – wstrzymał się,  2 – nieobecnych. 
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 5 do niniejszego protokołu. 
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Ad. 5. Podjęcie uchwały w sprawie udzielania dotacji celowej Ludowemu 
Klubowi Sportowemu „MARKOVIA” w Markowej w zakresie Wspierania 
Rozwoju Sportu na terenie Gminy Markowa w roku 2024. 
 
Alina Kud – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 

Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 9/0012.1.7.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej Ludowemu Klubowi Sportowemu 
„MARKOVIA” w Markowej w zakresie Wspierania Rozwoju Sportu na terenie Gminy 
Markowa w roku 2024.  
Wyniki głosowania: 3 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny,  
1 – nie brał udziału w głosowaniu.  
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 9/0012.2.7.2024 
Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej Ludowemu Klubowi 
Sportowemu „MARKOVIA” w Markowej w zakresie Wspierania Rozwoju Sportu na 
terenie Gminy Markowa w roku 2024.  
Wyniki głosowania: 3 – za, 0  – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych. 
 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 4/0012.3.10.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 8 listopada 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie udzielenia dotacji celowej Ludowemu Klubowi Sportowemu „MARKOVIA” 
w Markowej w zakresie Wspierania Rozwoju Sportu na terenie Gminy Markowa  
w roku 2024.  
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
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Następnie Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym punktem 
porządku obrad sesji. W związku z brakiem pytań, dyskusja została zamknięta  
i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem przedłożonego 
projektu uchwały.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr X/47/24 w sprawie udzielania dotacji 
celowej Ludowemu Klubowi Sportowemu „MARKOVIA” w Markowej zakresie 
Wspierania Rozwoju Sportu na terenie Gminy Markowa w roku 2024.  
Wyniki głosowania:  12 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  2 – nieobecnych,  
1 – nie brał udziału w głosowaniu.  
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 6 do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. 6. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia rocznego „Programu współpracy 
Gminy Markowa z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami 
prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2025”. 
 
Alina Kud  – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 

Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 4/0012.1.7.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie przyjęcia rocznego „Programu współpracy Gminy Markowa  
z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność 
pożytku publicznego na rok 2025”.  
Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny.  
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 4/0012.2.7.2024 
Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie przyjęcia rocznego „Programu współpracy Gminy 
Markowa z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi 
działalność pożytku publicznego na rok 2025”. 
Wyniki głosowania: 3 – za, 0  – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych. 
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Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 5/0012.3.10.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 8 listopada 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie przyjęcia rocznego „Programu współpracy Gminy Markowa  
z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność 
pożytku publicznego na rok 2025”. 
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
 
Następnie Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym punktem 
porządku obrad sesji. Z powodu braku pytań, dyskusja została zamknięta  
i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem przedłożonego 
projektu uchwały.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr X/48/24 w sprawie przyjęcia 
rocznego „Programu współpracy Gminy Markowa z organizacjami 
pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na rok 2025”.  
Wyniki głosowania:  13 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  2 – nieobecnych.  
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 7 do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. 7. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie do 
porozumienia, którego liderem jest Powiat Łańcucki dotyczącego opracowania 
i wdrażania Strategii Rozwoju Ponadlokalnego do 2030 roku dla obszaru 
funkcjonalnego obejmującego Gminy: Białobrzegi, Łańcut, Markowa, 
Rakszawa, Żołynia oraz Powiat Łańcucki. 
 
Justyna Paszkiewicz – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 

Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 5/0012.1.7.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie do porozumienia, którego 
liderem jest Powiat Łańcucki dotyczącego opracowania i wdrażania Strategii 
Rozwoju Ponadlokalnego do 2030 roku dla obszaru funkcjonalnego obejmującego 
Gminy: Białobrzegi, Łańcut, Markowa, Rakszawa, Żołynia oraz Powiat Łańcucki.  
Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny.  
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Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 5/0012.2.7.2024 
Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie do porozumienia, 
którego liderem jest Powiat Łańcucki dotyczącego opracowania i wdrażania Strategii 
Rozwoju Ponadlokalnego do 2030 roku dla obszaru funkcjonalnego obejmującego 
Gminy: Białobrzegi, Łańcut, Markowa, Rakszawa, Żołynia oraz Powiat Łańcucki. 
Wyniki głosowania: 3 – za, 0  – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych. 
 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 6/0012.3.10.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 8 listopada 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie do porozumienia, którego liderem jest 
Powiat Łańcucki dotyczącego opracowania i wdrażania Strategii Rozwoju 
Ponadlokalnego do 2030 roku dla obszaru funkcjonalnego obejmującego Gminy: 
Białobrzegi, Łańcut, Markowa, Rakszawa, Żołynia oraz Powiat Łańcucki. 
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
 
Następnie Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym punktem 
porządku obrad sesji.  
Paweł Kisała – poprosił o rozszerzenie o co chodzi w tym porozumieniu, co ma się 
dziać na mocy tego porozumienia. Poprosił też o krótkie wyjaśnienie, dlaczego nie 
ma tam Gminy Czarna. 
Wójt Gminy – to porozumienie zostanie zawarte pomiędzy gminami Białobrzegi, 
Łańcut, Markowa, Rakszawa, Żołynia oraz Powiatem Łańcuckim, który jest 
inicjatorem. Nie ma tutaj Gminy Czarna i Miasta Łańcut ponieważ one są  
w Rzeszowskim Obszarze Funkcjonalnym. Z tym porozumieniem chodzi o to, że 
niektóre programy dotacyjne obowiązują tylko dla obszarów funkcjonalnych i aby 
samorządy z terenu Powiatu Łańcuckiego, mogły aplikować o takie dotacje, muszą 
stworzyć taki program jak Strategia Rozwoju Ponadlokalnego. W związku z tym, ze 
strony Starostwa padła taka propozycja, żeby taką strategię wspólnie opracować. 
Starosta zobligował się, że starostwo będzie liderem tego projektu, to tak naprawdę 
nasza praca to jest przygotowanie strategii dla nas jako dla Gminy Markowa. 
Strategia ta musi być spójna dla całego obszaru funkcjonalnego. Najbliższa 
możliwość składania wniosków będzie w przyszłym roku w maju. Dotyczy to rozwoju 
turystyki, czyli możliwość zrobienia ścieżek rowerowych, wiat turystycznych. Myśli, że 
jest to bardzo dobra inicjatywa za którą Panu Staroście należą się podziękowania,  
a że jest liderem, to tak naprawdę Starostwo będzie miało najwięcej z tym pracy. Ma 
nadzieję, że ta współpraca będzie się dobrze układać. Ma to na celu wspólne 
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podejście do tematu turystyki, aby wspólnie stworzyć jakąś ofertę całościową dla 
całego powiatu.  
Z powodu braku dalszych pytań, dyskusja została zamknięta  
i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem przedłożonego 
projektu uchwały.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr X/49/24 w sprawie wyrażenia zgody 
na przystąpienie do porozumienia, którego liderem jest Powiat Łańcucki 
dotyczącego opracowania i wdrażania Strategii Rozwoju Ponadlokalnego do 
2030 roku dla obszaru funkcjonalnego obejmującego Gminy: Białobrzegi, 
Łańcut, Markowa, Rakszawa, Żołynia oraz Powiat Łańcucki. 
Wyniki głosowania:  13 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  2 – nieobecnych.  
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 8 do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. 8. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia Regulaminu 
określającego wysokość stawek i szczegółowe warunki przyznawania 
dodatków do wynagrodzenia zasadniczego nauczycieli, szczegółowe warunki 
obliczania i wypłacania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny 
doraźnych zastępstw oraz wysokość nagród ze specjalnego funduszu nagród 
za osiągnięcia dydaktyczno – wychowawcze. 
 
Dorota Cyran – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 

Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 6/0012.1.7.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia Regulaminu określającego 
wysokość stawek i szczegółowe warunki przyznawania dodatków do wynagrodzenia 
zasadniczego nauczycieli, szczegółowe warunki obliczania i wypłacania 
wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw oraz 
wysokość nagród ze specjalnego funduszu nagród za osiągnięcia dydaktyczno – 
wychowawcze.  
Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny.  
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 

 
OPINIA NR 6/0012.2.7.2024 

Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  
Rady Gminy Markowa 

z dnia 7 listopada 2024 roku 
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Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia Regulaminu określającego 
wysokość stawek i szczegółowe warunki przyznawania dodatków do wynagrodzenia 
zasadniczego nauczycieli, szczegółowe warunki obliczania i wypłacania 
wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw oraz 
wysokość nagród ze specjalnego funduszu nagród za osiągnięcia dydaktyczno – 
wychowawcze.  
Wyniki głosowania: 3 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych. 
 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 7/0012.3.10.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 8 listopada 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia Regulaminu określającego wysokość 
stawek i szczegółowe warunki przyznawania dodatków do wynagrodzenia 
zasadniczego nauczycieli, szczegółowe warunki obliczania i wypłacania 
wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw oraz 
wysokość nagród ze specjalnego funduszu nagród za osiągnięcia dydaktyczno – 
wychowawcze.  
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
 
Następnie Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym punktem 
porządku obrad sesji. Z powodu braku pytań, dyskusja została zamknięta  
i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem przedłożonego 
projektu uchwały.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr X/50/24 zmieniającej uchwałę  
w sprawie ustalenia Regulaminu określającego wysokość stawek  
i szczegółowe warunki przyznawania dodatków do wynagrodzenia 
zasadniczego nauczycieli, szczegółowe warunki obliczania i wypłacania 
wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw 
oraz wysokość nagród ze specjalnego funduszu nagród za osiągnięcia 
dydaktyczno – wychowawcze. 
 
Wyniki głosowania:  13 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  2 – nieobecnych.  
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 9 do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. 9. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia „Lokalnego programu 
wspierania edukacji uzdolnionych uczniów szkół podstawowych, dla których 
organem prowadzącym jest Gmina Markowa. 
 
Dorota Cyran – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
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Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 7/0012.1.7.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie ustanowienia „Lokalnego programu wspierania edukacji 
uzdolnionych uczniów szkół podstawowych, dla których organem prowadzącym jest 
Gmina Markowa.  
Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny.  
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 

 
OPINIA NR 7/0012.2.7.2024 

Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  
Rady Gminy Markowa 

z dnia 7 listopada 2024 roku 
 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie ustanowienia „Lokalnego programu wspierania edukacji 
uzdolnionych uczniów szkół podstawowych, dla których organem prowadzącym jest 
Gmina Markowa.  
Wyniki głosowania: 3 – za, 0  – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych. 
 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 8/0012.3.10.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 8 listopada 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie ustanowienia „Lokalnego programu wspierania edukacji uzdolnionych 
uczniów szkół podstawowych, dla których organem prowadzącym jest Gmina 
Markowa”.  
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
 
Następnie Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym punktem 
porządku obrad sesji.  
Paweł Kisała – poprosił o wyjaśnienie dlaczego nie ma tutaj stypendium sportowego  
i podkreślenie, że o stawkach będziemy rozmawiali w późniejszym terminie.  
Wójt Gminy – powiedział, że w tej chwili głosujemy nad przyjęciem programu 
wspierania edukacji. Jeżeli byśmy tego programu nie uchwalili, to stypendia naukowe 
były by w wysokości maksymalnie 248,- zł rocznie. Według niego i według 
pracowników, te kwoty są za niskie. Wystosujemy propozycję do Rady Gminy na 
następnej sesji, aby podjąć uchwałę o podwyższeniu kwoty stypendium. Chcemy to 
zróżnicować w zależności od tego, czy są dzieci od klas IV – Vi i Vi – VIII pod 
względem wysokości kwoty stypendium i średniej od której się takie stypendium 
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należy. Myśli, że to będzie dyskutowane na następnej sesji. Środki, które 
ewentualnie były by przeznaczone na pokrycie tych stypendium szacujemy na 
poziomie max. 35.000,- zł i te środki zostaną zaproponowane do budżetu i będą 
zabezpieczone na te stypendia. Jeśli chodzi o stypendium sportowe, nie można tego 
wpisać do uchwały odnośnie stypendium naukowego. Myśli, że pochylimy się nad 
tym, żeby zrobić osobne regulacje.  
W związku z brakiem dalszych pytań, dyskusja została zamknięta  
i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem przedłożonego 
projektu uchwały.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr X/51/24 w sprawie ustanowienia 
„Lokalnego programu wspierania edukacji uzdolnionych uczniów szkół 
podstawowych, dla których organem prowadzącym jest Gmina Markowa. 
Wyniki głosowania:  13 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  2 – nieobecnych.  
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 10 do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. 10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad 
ponoszenia odpłatności za pobyt w Klubie Seniora w Markowej. 
 
Agnieszka Szylar – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 

Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 8/0012.1.7.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 7 listopada 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt 
w Klubie Seniora w Markowej.  
Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny.  
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 

 
OPINIA NR 8/0012.2.7.2024 

Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  
Rady Gminy Markowa 

z dnia 7 listopada 2024 roku 
 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności 
za pobyt w Klubie Seniora w Markowej.  
Wyniki głosowania: 3 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych. 
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Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 9/0012.3.10.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 8 listopada 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w Klubie 
Seniora w Markowej.  
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
 
Następnie Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym punktem 
porządku obrad sesji.  
Maria Tabin – Matusz – dodała, że podwyżka odnośnie odpłatności wynika z tego, że 
w przyszłym roku zwiększymy liczbę godzin uczęszczania do Klubu Seniora o jeden 
dzień dodatkowo. W tym roku seniorzy uczęszczają przez 3 dni, od przyszłego roku 
będą uczęszczać o jeden dodatkowy dzień. W zasadzie to jest wniosek seniorów. 
Oni zgadzają się, żeby dopłacić do tego i aby zwiększyć im o jeden dodatkowy dzień. 
Dodała, że to oczywiście nie pokryje w całości tego jednego dnia. Można powiedzieć, 
że 50% z tego dołożymy my jako gmina.  
Z powodu braku dalszych zgłoszeń, dyskusja została zamknięta  
i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem przedłożonego 
projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr X/52/24 w sprawie ustalenia 
szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w Klubie Seniora  
w Markowej. 
Wyniki głosowania:  13 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  2 – nieobecnych.  
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 11 do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. 11. Przedstawienie informacji o stanie realizacji zadań oświatowych  
w Gminie Markowa za rok szkolny 2023/2024. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Markowa poprosił o przedstawienie powyższej 
informacji Panią Dyrektor CUW – Dorotę Cyran.  
 
Dorota Cyran – przedstawiła informację o stanie realizacji zadań oświatowych  
w Gminie Markowa za rok szkolny 2023/2024. Informacja ta stanowi załącznik Nr 12 
do niniejszego protokołu. Kolejno Przewodniczący otworzył dyskusję nad tym 
punktem porządku obrad sesji.  
Mariusz Kluz – zapytał, czy pomoc zdrowotna i podratowanie zdrowia to są dwie 
różne sprawy.  
Dorota Cyran – jest jedna uchwała, ona jest skierowana do nauczycieli czynnych, 
czyli pracujących i do nauczycieli emerytów.  
Mariusz Kluz – pomoc zdrowotna została skierowana do 10 nauczycieli. Zapytał ilu 
nauczycieli przebywało na podratowaniu zdrowia.  
Dorota Cyran – były to świadczenia związane z długimi chorobami.  
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W związku z brakiem dalszych pytań, Przewodniczący Rady Gminy zamknął ten 
punkt i przeszedł do omawiania kolejnego.  
 
 
Ad. 12. Przedstawienie informacji o wynikach analizy oświadczeń 
majątkowych. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Markowa przedstawił informację o wynikach analizy 
oświadczeń majątkowych radnych złożonych na dwa miesiące przed upływem 
kadencji, oświadczeń majątkowych za 2023 rok oraz oświadczeń majątkowych  
w związku z rozpoczęciem kadencji. 
 
Kolejno Wójt Gminy Markowa przedstawił informację o wynikach analizy oświadczeń 
majątkowych złożonych za 2023 rok i innych oświadczeń majątkowych złożonych  
po 30 października 2023 roku wraz z informacją o wynikach analizy tych oświadczeń 
majątkowych dokonanych przez naczelników urzędów skarbowych.  
 
 
Ad. 13. Przedstawienie sprawozdania z działalności międzysesyjnej Wójta 
Gminy Markowa. 
 
Wójt Gminy – przedstawił sprawozdanie z działalności międzysesyjnej. 
Sprawozdanie to stanowi załącznik Nr 13 do niniejszego protokołu.  
Kolejno Przewodniczący otworzył dyskusję nad tym puntem porządku obrad sesji.  
Marcin Bembenik – zapytał odnośnie stawek za odpady komunalne, czy zostają na 
tym samym poziomie, czy są jakieś wzrosty.  
Wójt Gminy – poinformował, że przetarg zamknął się nieco wyższą kwotą niż  
w ubiegłym roku. Kwota nie jest dużo wyższa, natomiast obejmuje również odbiór 
odpadów wielkogabarytowych i odbiór opon. W poprzednich latach i w roku bieżącym 
było to robione oddzielnym zleceniem. Będziemy rekomendować o utrzymanie 
stawek na poziomie z bieżącego roku.  
W związku z brakiem dalszych pytań, Przewodniczący zamknął ten punkt i przeszedł 
do omawiania kolejnego.  
 
 
Ad. 14. Przyjęcie protokołów z poprzednich sesji Rady Gminy. 
 
W związku z brakiem uwag, Przewodniczący Rady Gminy Markowa zarządził 
głosowanie nad przyjęciem protokołu Nr VIII/24 z sesji z dnia 26 września 2024 roku.  
Wyniki głosowania:  13 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 2 – nieobecnych. 
Protokół Nr VIII/24 z sesji z dnia 26 września 2024 roku został przyjęty.  
 
 
W związku z brakiem uwag, Przewodniczący Rady Gminy Markowa zarządził 
głosowanie nad przyjęciem protokołu Nr IX/24 z sesji z dnia 15 października 2024 
roku.  
Wyniki głosowania:  12 – za,  0 – przeciw, 1 – wstrzymał się, 2 – nieobecnych. 
Protokół Nr IX/24 z sesji z dnia 15 października 2024 roku został przyjęty. 
 
 



16 
 

Ad. 15. Sprawy różne. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Markowa otworzył ten punkt porządku obrad  
i poprosił o zadawanie pytań.  
Wojciech Dołęga – zapytał odnośnie dachu na Ośrodku Zdrowia, jak się ma tam 
sytuacja i jakie są szanse żeby to poprawić.  
Wójt Gminy – został zrobiony przegląd tego dachu i mamy wykonawcę, który zrobi 
zabezpieczenie bieżące. Wycena tego jest na ok. 10.000,- zł i ma to zostać zrobione 
w najbliższych dniach. Ogólnie dach jest bardzo źle zrobiony. Natomiast wykonawca, 
który to robił, nie jest skory do naprawy, w związku z tym napisaliśmy pismo, że 
robimy roboty zastępcze i będziemy fakturami go obciążać i ściągać sądownie, jeżeli 
tego nie zapłaci. Wykonawca, który był to oglądać, obiecał że to w przyszłym roku 
zrobi, a w tym roku zabezpieczy najgorsze przecieki.  
Wojciech Dołęga – zapytał, jakie były by koszty takiego remontu.  
Wójt Gminy – nie ma takiej wiedzy.  
Mariusz Kluz – w sprawozdaniu było napisane, że został złożony wniosek o remont 
chodnika. On wnioskował o zatoczki autobusowe na skrzyżowaniu, zapytał czy 
będzie to uwzględnione.  
Wójt Gminy – myśli, że w tej kwestii wypowie się radny Janusz Szylar, ponieważ 
jesteśmy w stałym kontakcie. Chcemy rozburzyć stary przystanek i postawić nowy, 
tylko musimy poszerzyć pas drogowy, żeby się zmieścić z tym przystankiem.  
Janusz Szylar – gwarantuje, że te zatoczki najbardziej zdeformowane zostaną 
poprawione. Nad miejscem nad wiatę przystankową pracujemy razem z Wójtem.  
Jan Kilian – odnośnie przystanków, w tej chwili trwają prace odnośnie tego, żeby 
uregulować działki na których stoją przystanki. Pogratulował również podjęcia 
uchwały w sprawie przystąpienia do tej strategii. To jest kolejny przykład współpracy 
pomiędzy samorządem gminy, a samorządem powiatu. Będzie to na pewno  
w przyszłości owocowało w podejmowaniu niektórych zadań, czy projektów  
w pozyskiwaniu unijnych środków. Zapytał, ilu seniorów jest w Klubie Seniora i jakie 
są warunki, które trzeba spełnić, żeby tam być i korzystać z tego.  
Maria Tabin – Matusz – odnośnie Klubu Seniora, aktualnie mamy 20 uczestników. Są 
to seniorzy 60+. Dobrą informacją jest to, że jak dobrze wyjdą negocjacje  
z Wojewódzkim Urzędem Pracy w zakresie dofinansowania do tego nowego 
projektu, w ramach którego powstanie Klub Samopomocy, to planujemy zrekrutować 
następne 20 osób do Klubu Samopomocy w Tarnawce.  
W związku z  brakiem dalszych zgłoszeń Przewodniczący Rady Gminy zamknął ten 
punkt i przeszedł do realizacji kolejnego.  
 
 
Ad. 16. Zamknięcie obrad. 
 
Mariusz Kluz – Przewodniczący Rady Gminy po wyczerpaniu porządku obrad, 
zamknął obrady X Sesji Rady Gminy Markowa i podziękował obecnym za przybycie  
i aktywny udział w obradach. 
 
Na tym protokół zakończono i podpisano. 
 
 
Protokół sporządziła:  


